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Podzim je tu, už jen ten nový kabát 
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Propozice CV v Lysá nad Labem 2024 
 

Vážení přátelé, asi bych se velmi opakoval, pokud bych upozorňoval na nejistoty, které 
provází naše výstavy už několik let. Budeme proto prostě věřit, že vše dopadne skvěle a naši dva 
známí strašáci Covid a ptačí chřipka se tentokrát v lednu neprobudí.  

Vše pro vaši účast a spokojenost bude řádně nachystáno, veškeré aktuální podrobnosti 
budou neodkladně zveřejňovány na webové stránce ČMSCHPH www.postovniholub.cz a 
předsedové OS budou informováni prostřednictvím e-mail korespondence. Tímto vás tedy zvu na 
akci: 

Celostátní výstava poštovních holubů 2023- Lysá nad Labem 
 

Celostátní výstava poštovních holubů České republiky se bude konat ve sportovní hale v Hluku  
 

12. 1. 2024 až 13. 1. 2024 (pátek, sobota) 
 
Pořadatelem Celostátní výstavy 2023 je prezídium Českomoravského svazu chovatelů poštovních 
holubů. Organizačně ji zajišťuje Řídící výbor MSS a Český spolek chovatelů poštovních holubů.  
 

1. Výstavní kategorie a podmínky účasti.  

a) Standard holubi – nejméně 2500 km za dva roky 2022 a 2023, umístněných ve 20 % 
vítězů, z toho nejméně 750 km v roce 2023, v konkurenci minimálně 20 chovatelů a 150 
holubů.  

b) Standard holubice – nejméně 2000 km za dva roky 2022 a 2023, umístněných ve 20 % 
vítězů, z toho nejméně 600 km v roce 2023, v konkurenci minimálně 20 chovatelů a 150 
holubů.  

c) Standard holoubě holub – v roce 2023 umístěny 3 závody dle podmínek kategorie Sport F 
v konkurenci 20 chovatelů a 150 holoubat.  

d) Standard holoubě holubice – v roce 2023 umístěny 3 závody dle podmínek kategorie Sport 
F v konkurenci minimálně 20 chovatelů a 150 holoubat.  

e) Sportovní kategorie dle podmínek FCI – A, B, C, D, E, F, G, H, I 

f) ESO holubice  

g) Super ESO  

h) Výkon za 2 roky holub a holubice  

i) Generální mistr České republiky 2023 – kolekce 3 holubi  

j) Mistrovství mladých chovatelů České republiky 2023 – 1. až 3. místo kolekce 3 holubi  

k) Generální mistr Českého zemského spolku 2023 – kolekce 3 holubi  

l) Generální mistr Moravskoslezského zemského spolku 2023 – kolekce 3 holubi  
 

2. Soutěžní kolekce Oblastních spolků.  
Každý Oblastní spolek vystaví kolekci 10-ti soutěžících holubů ze 13-ti vystavovaných kategoriích.  

• Standard holub – povinná kategorie  

• Standard holubice – povinná kategorie  

• Sportovní kategorie A, B, C, D, E, F, G, H, I 

• ESO holubice  

• Super ESO  

− V soutěžní kolekci musí být zastoupeny minimálně 3 libovolné sportovní kategorie.  

− Oblastní spolek vystaví 1 H a 1 He v nesoutěžní kategorii výkon za 2 roky, dále 1 H a 1 He v 
nesoutěžní kategorii Standard holoubě.  

− Holubi v kolekci Generálního mistra České republiky, Mistrovství mladých chovatelů České 
republiky, Generálního mistra Českého a Moravskoslezského zemského spolku, budou 
vystaveni mimo kolekce Oblastních spolků.  

http://www.postovniholub.cz/
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3. Holubi vystaveni mimo kolekci Oblastního spolku.  

Mimo kolekci Oblastního spolku mohou chovatelé vystavovat individuálně holuby v kategorii 
Standard holubi a holubice. Ve sportovních kategoriích také holuby do 10. místa v celostátním 
pořadí. 

• Přihlásit svoje holuby v termínu stanoveném organizátorem Celostátní výstavy.  

• Uhradit klecné 100 Kč/holuba při přejímce holubů.  

• Použít výstavní kartu vydanou pořadatelem.  

• Zajistit dopravu vlastních holubů na Celostátní výstavu včetně veterinárního osvědčení.  
 

4. Vyhodnocení Celostátní výstavy.  

a) Ve Sportovních kategoriích A, B, C, D, E, F, G, H, I, ESO holubice, Super ESO dle pořadí 
v celostátních tabulkách 2023.  

b) V kategorii Standard holubi a holubice, dle pořadí na Celostátní výstavě.  

c) V kategorii Výkon holubi a holubice za 2 roky dle pořadí v celostátních tabulkách 2023. 

d) V kategorii Standard holoubě holub a holubice dle pořadí na Celostátní výstavě.  

e) Soutěž kolekcí Oblastních spolků – součet bodů všech 10 vystavených holubů v soutěžní 
kolekci Oblastního spolku dle schválené tabulky.  

Podle mezinárodního Standardu budou hodnoceni jen holubi a holubice vystavení v kategorii 
Standard. Posuzování provede 10 posuzovatelů (včetně kategorie standard mladých) schválených 
prezídiem svazu na základě návrhu předsedy posuzovatelské komise. Nejvyšší a nejnižší bodové 

hodnocení se škrtá, ze zbývajících 3 se vypočítá průměr. V případě rovnosti bodů bude 
postupováno dle podmínek mezinárodního standardu. 
 

5. Ocenění celostátních soutěží za rok 2023 a kategorie Standard 2023 na CV.  

a) Standard holub a holubice     1. – 3. místo pohár  

b) Standard holoubě holub a holubice    1. – 3. místo pohár  

c) Sportovní kategorie A, B, C, D, E, F, G, H, I  1. – 3. místo pohár  

d) ESO holubice       1. – 3. místo pohár  

e) Super ESO       1. – 3. místo pohár  

f) Výkon za 2 roky holubi a holubice    1. – 3. místo pohár  

g) Generální mistrovství České republiky   1. – 10. místo pohár  

h) Mistrovství krátkých tratí České republiky   1. – 5. místo pohár  

i) Mistrovství středních tratí České republiky   1. – 5. místo pohár  

j) Mistrovství dlouhých tratí České republiky   1. – 5. místo pohár  

k) Mistrovství ročních holubů České republiky   1. – 5. místo pohár  

l) Mistrovství holoubat České republiky   1. – 5. místo pohár  

m) Mistrovství mladých chovatelů České republiky  1. – 5. místo pohár  

n) Inter mistrovství – národní pořadí    1. – 5. místo pohár  

o) Eso časopisu „Poštovní holub“    1. – 5. místo pohár  

6. Kontrola dokumentace vystavených holubů a výpočet výsledků.  

Kontrolou dokumentace správnosti výsledků vystavených holubů byl prezídiem svazu pověřen Petr 
Husák. Výpočet výsledků Celostátní výstavy provede Petr Husák.  
 

7. Technické a organizační zabezpečení Celostátní výstavy.  

• Vystavení holubi na Celostátní výstavě musí být zdraví a vybaveni veterinárním 
osvědčením o provedené vakcinaci proti Pseudomoru, ne starším 3 dnů. Vakcinace musí 
být provedena nejdříve 12 měsíců a nejpozději 3 týdny před Celostátní výstavou.  

• Holubi budou předáni ve výstavních prostorách v ucelených zásilkách Oblastních spolků 
pověřeným zástupcem. Současně bude předán dvojmo vyhotovený seznam předávaných 
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holubů a veterinární osvědčení. Převzetí holubů potvrdí organizátor Celostátní výstavy 
a kopii seznamu vrátí předávajícímu.  

• Organizátor Celostátní výstavy nepřevezme holuby předávané po stanoveném termínu 
přejímky holubů, nebo bez patřičných dokladů. Konečné rozhodnutí o vyloučení holubů 
z Celostátní výstavy je v pravomoci prezidenta svazu.  

• Oblastní spolky zašlou seznam vystavených holubů (chovatel, holub, kategorie, Kf nebo 
km) podle jednotlivých vystavovaných kategorii nejpozději do 15. 12. 2023 elektronicky 
Petr Husák e-mail: pecen@seznam.cz    

• Originál výstavní karty vyplněné ve všech kolonkách a podepsaný předsedou Oblastního 
spolku včetně razítka, bude předán předávajícím při přejímce holubů na Celostátní výstavě.  

• Klecné za kolekci Oblastního spolku 1400,- Kč. Klecné uhradí předávající při přejímce 
holubů. Klecné za jednoho vystaveného holuba mimo kolekci Oblastního spolku činí 100, - 
Kč uhradí vystavovatel při přejímce holubů. Klecné neplatí chovatelé za holuby vystavené 
dle bodu 1)  j, k, l, propozic. 

• Za předané holuby odpovídá organizátor CV, který zajistí veterinární dozor, krmení a 
napájení holubů.  

• Po skončení Celostátní výstavy budou vystavení holubi předáni pověřenému zástupci 
Oblastního spolku po předložení dokladu o předání holubů.  

 

8. Ubytování 
    Zájemci o ubytování na  CV PH se přihlásí do 1.12.2023 se přihlásí na adrese: 
    Mecerová Michaela, tel.: 728 609 269, e-mail: misule.holub@seznam.cz  
 

9. Prodejní stánky  
    Zájemci o prodejní stánky na CV se přihlásí do 1.12.2023 na adrese: 
    Ladislav Žoha, e-mail: zoha@vll.cz, tel: 724 395 806 
 

10. Program Celostátní výstavy.  
 
Pátek 12.1.2024  
  6.00 hodin   - 9.00 hodin  Příjem holubů  
  8.30 hodin -   9.00 hodin  Instruktáž posuzovatelů  
  9.00 hodin - 11.30 hodin  Posuzování kategorií Standard  
11.30 hodin - 15.00 hodin  Zpracování výsledků  
15.00 hodin    Otevření výstavy  
19.00 hodin    Ukončení prvního dne výstavy  
 
Sobota 13.1.2024 
  8.00 hodin    Otevření výstavy  
10.30 hodin    Vyhodnocení výsledků výstavy a soutěží  
16.00 hodin    Ukončení výstavy  
16.00 hodin    Výdej holubů CV 
 
 
 
 
 
Za prezídium svazu 
Ing. Jaroslav Novotný 
 
 
 
 
 
 

mailto:pecen@seznam.cz
mailto:misule.holub@seznam.cz
mailto:zoha@vll.cz
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ZZ MSS Göttingen – velký den Josefa Pukance 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Sezóna starých holubů, jak většina s oblibou říká hlavní sezóna, je již nějaký týden za 

námi, ale nedá mi nevrátit se k ZZ MSS z Göttingenu.  
Tento závod byl do programu moravských zemských závodů zařazen poprvé již vloni a již 

od počátku bylo kolem něj dle mého zbytečně spoustu vášní. Nebyla pochopena podstata, že se 
vlastně jedná o moravský závod 500+, kdy Vysočina začíná v toleranci těsně pod 500 km a na 
nejdelších vzdálenostech to je kolem 670 km. Mělo by se tedy jednat o ideální závod, kde se 
setkají ti, kteří dlouhé tratě /nad 700 km/ moc nemusí a ti, kteří k nim vzhlíží. V tomto případě 
každý musí ze svého trochu slevit a výsledkem by měla být právě trať vzdálenostně tohoto typu. 
Ale to by nebyli holubáři, aby si na všem vždycky něco nenašli... Vloni se Göttingen nakonec 
neodletěl, v souvislosti s teplejším počasím a avizovaným silnějším jižním prouděním. Samozřejmě 
odlišně se k tomu stavěly jednotlivé oblasti, kdo více chtěl letět a kdo více nechtěl letět, to už 
neotevírejme.  

Letos se tedy napodruhé závod již uskutečnil a to dne 18.6.2023, kdy bylo v 5.50 h 
v Göttingenu odstartováno 8.766 holubů z Moravy a Slezska. Co se počasí na startu týká, bylo 
jasno, klidno, 16°C. 

Jak bývá již při závodech tohoto typu zvykem, byla připravena webová stránka pro on-line 
hlášení doletů, která se začala po 12. hodině plnit nahlášenými holuby z pásma Západ, tedy z těch 
kratších vzdáleností a postupně se připojovala hlášení z dalších pásem. Průběh hlášení 
naznačoval, že vítěz bude zřejmě z jižněji situované oblasti. To se nakonec také potvrdilo, kdy na 
samotný vrchol hlášení „skočil“ Josef Pukanec z OS Hodonín /pásmo Jih/ a nikdo další už ho 
nesesadil. 

Oficiální výsledky pak ukázaly, že závod měl trvání 1:14:49 hod., takže dobou trvání 
závodu celkem normální průběh. Co ale také oficiální výsledky ukázaly, byl naprosto bombastický 
dolet holubů Josefa Pukance! Jeho holubi získali 1.,2.,3.,4.,5.,7.,8. atd. cenu z 8.766 nasazených 
holubů, což je opravdu fenomenální a ojedinělý dolet!!! Josefa jsme s kolegou Miroslavem 
Chmelařem navštívili a krátce jsem ho v souvislosti s tímto úspěchem vyzpovídal.  

Josef Pukanec chová holuby na okraji Strážnice, kde jsou jen samé zahrady a pole. Ale než 
se Josef s holuby dostal sem, začínal již v dětském věku v Sudoměřicích, a to se svým otcem a 
bratrem Martinem. Tehdy měli holuby vesměs od místních chovatelů a jezdili nasazovat do 
střediska v Petrově. Postupně si obstarávali „zajímavější“ holuby a největším úspěchem jejich 
holubaření v Sudoměřicích byla účast holuba „Leysen“ na olympiádě v Dortmundu 2009. Tento 
holub byl na 3. místě v ČR v olympijské kategorii D a tím se kvalifikoval na zmíněnou olympiádu. 
Tento pocházel z holuba od Wilfieda Zur Löwen a holubice od Zdeňka Pavlíka. Nyní se dá říct, že 
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současný Josefův chov je založen z velké části na krvi tohoto úspěšného závodníka, který uhynul 
v loňském roce ve svých 18-ti letech. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Skokem se dostáváme do roku 2016, kde začíná éra samostatného holubaření již ve 
Strážnici. Zde se buduje nové chovatelské zařízení zahradního typu, kde dle slov Josefa nyní drží 
stavem kolem 200 holubů. Vše je zbudováno jednoduše, účelně a tak, aby to vyhovovalo holubům. 
Žádný přehnaný luxus, ale opět se ukazuje, že v jednoduchosti je síla. Když jsem se Josefa zeptal, 
co ho katapultovalo k tomu, že vloni a letos dosahoval celkově tak špičkových výsledků, když 
donedávna o něm moc slyšet nebylo, tak mi odpověděl s jeho šibalským úsměvem: „Vy, Kubáček, 
Jochman a další děláte u holubů na 100%, tak já musím na 120%, abych měl výsledky lepší“. 
Samozřejmě je v tom cítit trochu vtipu, ale svým způsobem má pravdu, úspěch je vykoupen dřinou 
a kdo si myslí, že mu budou 1. ceny samy bez práce padat do klína, ten je bláhový. Josef pochopil, 
že k dosažení úspěchu si nevystačí s pár holuby, musel navýšit stav, aby bylo z čeho vybírat a aby 
byl silný závodní kádr. Myslet si, že odchová 40 holoubat, zůstane mu 35 a z nich bude 20 
výborných závodníků je sice pěkná, ale nereálná představa. Proto pro svoji potřebu odchovává 
100 holoubat, které musí proletět celý program OS a taktéž nadstavbový komerční závod. Co 
přežije, postupuje do ročních a závodí dál. Někdy zkouší i holoubata od špičkových chovatelů. 
Takto se i něj objevili i letošní dva vynikající roční závodníci „282“ a „254“ od Fajmon Teamu, kteří 
jsou letos ve špici v ČR v Olymp. G. U Josefa zimuje kolem 200 holubů, z toho je 40 párů 
chovných.  

Závodí systémem totálního vdovství bez odchovu holoubat, kde se mu lépe výsledkově 
prosazují holubice, což bylo potvrzeno právě i z Göttingenu, kdy mu z prvních sedmi dolétlo hned 5 
holubic. Holoubata ze závodních párů neodchovává, tím dociluje lepší držení peří ke konci závodní 
sezóny. Zaujalo mě, že na budnících v závodním oddělení vůbec nemá rámky. Na můj dotaz, jak 
bez rámků páří řekl, že tady panuje „volná láska“, každý si vybere, koho chce a holubi jsou pak 
spokojení než jim nutit partnera, kterého si sice představuje do páru chovatel, ale holubům to moc 
nesedí. To musí být prostě na první dobrou, jak říká Josef. A vzhledem k tomu, že odchovává 
pouze od chovných párů, tak je mu i z tohoto hlediska jedno, kdo si koho chytne. Je ale pravdou, 
že po nejlepších závodnících vajíčka podkládá pod chůvy. Obecně je to v jeho chovu založeno 
dost přírodně a bez nějakých přehnaných zásahů. Mira se ho třeba zeptal jak to tady, daleko od 
rodinných domů, má s vodou pro holuby... Odpověď zněla, že používá vodu ze studny, „zázračná 
studna“, prý stejně, jako u Janssenů :-). Ale pak jsme se k tomuto tématu trošku rozpovídali a 
shodli jsme se na tom, že studniční voda je lepší než ta chlórově upravená, chlór je sice v určitém 
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ohledu nezbytným pomocníkem, ale z jiného pohledu zase nepřítelem. A já to můžu potvrdit. Když 
doma na zahradě naleju psovi čerstvou vodu z vodovodu, než se jí vůbec napije, tak obejde celou 
zahradu, tu se napije dešťové vody, tam té vody a až úplně naposled, když není „kde brát“, napije 
se té čisté chlórované z vodovodu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Josef Pukanec a př. Chmelař před holubníky 

Ale zpět k Josefovi a jeho „citlivému“ přístupu k holubům. To platí totiž i v oblasti léčení. 
Před závodní sezónou provede pouze vakcinaci Pharmavakem, pak přeléčí tricho Ronidazolem a 
více neléčí. Dokonce ani v závodní sezóně neprovádí léčebné zásahy proti trichomonádám. 
Používá celkem dost běžně dostupných doplňků od různých firem, jako jsou vitamíny, minerály, 
elektrolyty, probiotika, oleje atd. V rámci krmných směsí používá značku Vanrobaeys, letos vsadil 
na jejich novinkovou řadu Pro Revolution a byl nadmíru spokojen. Jde o směsi doplněné o 
granulky, které obsahují probiotika a další prospěšné složky, které udrží holuby v dobré zdravotní 
kondici. Není pak potřeba zbytečných léčení, a to se holubům i Josefovi líbí. Holuby trénuje 
klasicky 2x denně ráno-večer po hodině, první jdou vždy ven holubice a po nich samci. Pokud se 
mezi trénujícími závodníky objeví nějaký lenoch, je nekompromisně vyřazen, jelikož jen kazí 
morálku ostatních. A z takových lenochů většinou stejně špičkového závodníka neuděláš. Před 
letošní sezónou holuby ani jednou soukromě nevyvezl, stejně tak nevyváží v průběhu sezóny.  Jak 
již bylo řečeno, sice drží více závodníků, než u něj bylo zvykem v minulosti, ale tyto rozhodně 
nešetří a nasazuje je. Například na zmiňovaný Göttingen, který je v jeho pojetí 606 km, nasadil 59 
závodníků, a to včetně ročních. Když už vzpomínáme roční, tak dva z nich mu dolétli v absolutní 
špici a hned 11 jich z toho závodu dostal do procent. A když už jsme u Göttingenu, tak u něj na 
chvilku zůstaňme. Pro Josefa bude tento závod nesmazatelně uchován v paměti a to právem. 
Z této šestistovky mu sedlo hned 5 holubů rázem a jsou konstatováni v rozmezí 13:01:21 až 
13:01:31 h a za 6 minut mu sedli spolu dva roční v čase 13:07:32 a 13:07:36 h. Těchto 7 holubů 
bylo na 1.-5. a 7.-8. místě v konkurenci MSS, když se mezi ně vklínil na 6.místě pouze holub J. 
Gerspitzera. Opravdu klobouk dolů! 
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První konstatovaná ze závodu byla holubice šimla „1642“, která byla vloni 1. eso HE v OS 
Hodonín, a i letos měla fantastickou sezónu, když skončila na 3. místě v ČR v Olymp. B a dostane 
se tedy na olympiádu do Maastrichtu. Holubice pochází z holuba Sudor x Leysen a holubice orig. 
Kusser. Z těchto sedmi špičkově dolétlých holubů je hned 6 v TOP 10 v ČR v různých olympijských 
kategoriích! Pokud vše dopadne dle předpokladů, tak by z Josefova holubníku mělo jít na 
olympiádu do Maastrichtu 5 holubů!  

Téměř ve všech úspěšných holubech je zastoupena obdobná krev, která tvoří páteř celého 
holubníku a sice Leysen, Sudor, Kusser a taktéž holubice od Josefa Tomečka. Z tohoto to prostě u 
Josefa Pukance letí. 

Co říct závěrem, Josef Pukanec je nadšený mladý holubář, který nehledá složitosti a umí si 
spočítat 1+1. Ví, že bez práce nejsou koláče a je třeba mít početný kádr, aby bylo z čeho 
selektovat a dobrat se dobrým závodníkům. Sám jsem u něj byl letos na kontrole při doletu závodu 
Meckenheim a byl jsem svědkem, jak mu z této 760 km vzdálené trati sedli spolu první 3 holubi. 

Jednoznačně nejúspěšnější sezóna Josefa Pukance!  

Ale pozor, nemyslete si, že chce usnout na vavřínech. Ještě před odchodem nám 
sportovně vyhrožoval směrem k sezóně nadcházející s tím, že bude ještě silnější! Samozřejmě 
opět s jeho šibalským úsměvem... Ale není důvod tomu nevěřit, když si všechno sedne tak, jako 
letos, může být. 

V každém případě Josefovi gratulujeme k letošním úspěchům a přejeme mnoho dalších 
v následujících letech. 

 

Martin Jurásek 
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Moravské soutěže 2023 

 

Soutěže Moravskoslezského zemského spolku jsou již tradičně bez 
zásadních změn. V propozicích soutěží MSS nedošlo pro rok 2023 
k žádné změně. V propozicích zemských závodů byl zemský závod 
Cloppenburg nahrazen pásmovými závody Eschweiler pro pásmo Západ a 
závodem Meckenheim pro ostatní oblasti MSS. 

Chovatelé MSS tak změřili svoje síly a schopnosti svých holubů ve 
společných závodech: 

11.6. Krajková – Katovický memoriál   249–458 km 
18.6. Göttingen      478-674 km 
01.7. Eschweiler – pásmo Západ MSS   699-786 km 
01.7. Meckenheim – pásmo Střed, Sever a Jih MSS 691-849 km 
15.7. Borken       681-878 km 
29.7. Brusel       836-1044 km 

V plánu pak byl nově mezi Zemské závody MSS zařazen závod holoubat 24.9. Bošov. 
Výsledky tohoto závodu budou dostupné po termínu uzávěrky tohoto čísla., 

Zemské závody letošního roku lze hodnotit jednoznačně jako úspěšné. Organizaci i vlastní 
průběh závodů. Videa z přepravy, krmení a napájení, i z vlastních startů byla dostupná na webové 
stránce svazu. Pouze předpověď počasí pro závod Borken zamotala hlavu pověřeným startérům. 
Vysoké teploty a nepříznivý vítr v předpovědi na den startu v sobotu byly důvodem přijaté změny. 
Rozdělení závodu do dvou dnů a start v pátek odpoledne. Průběh závodu nebyl lehký, ale přijaté 
řešení startu bylo hodnoceno jako jediné možné. 

Blahopřejeme vítězům a všem úspěšným chovatelům v těchto soutěžích. 

Generální mistrovství MSS 

  chovatel OS umíst. Ʃ Kf. 

1. DVOŘÁK Jiří Beskydy 14 349,37 

2. KUČERA Vlad. + syn Beskydy 13 522,83 

3. KONEČNÝ Pavel Zlín 13 690,95 

4. SUCHÁNEK Martin Hlučín 13 744,01 

5. KUBÁČEK Lubomír Uničov 13 799,75 

6. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 12 451,52 

7. PALACKÝ Miroslav Valašsko 12 477,63 

8. GOIŠ Miroslav Zlín 12 493,91 

9. PLAČKO Vladimír Hlučín 12 682,92 

10. KUNZOVI Hlučín 12 785,37 

11. KOLAŘÍK Pavel Valašsko 12 837,92 

12. DVOŘÁK Karel Vysočina 12 837,95 

13. JEMELKA Pavel Ing. Haná 12 843,56 

14. CEZAVA a.s. Ivan M. Brno 12 886,32 

15. KOŇAŘÍK Jan a Mir. Valašsko 12 919,73 

16. HAŠŠO Slavomír Beskydy 12 1023,8 

17. ŠKOVRAN Stan. Ing. Haná 12 1211,85 

18. TESAŘ Vladimír Opava 11 448,56 

19. SKRBEK Marek Beskydy 11 461,82 

20. BRI. UHERKOVI Uh. Hradiště 11 472,55 
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Mistrovství dlouhých tratí MSS 

  chovatel OS umíst. Ʃ Kf. 
1. VYBÍRAL Pavel Zlín 10 712,612 

2. POLÁŠEK Josef Uh. Hradiště 10 1065,598 

3. CEZAVA a.s. Ivan M. Brno 10 1087,041 

4. Team Chmelař Jurásek Uh. Hradiště 9 383,411 

5. KŮŘIL Rostislav Hodonín 9 570,641 

6. ŠKOVRAN Stan. Ing. Haná 9 846,68 

7. PALACKÝ Miroslav Valašsko 8 414,715 

8. LAMÁČEK Josef + David Hodonín 8 425,285 

9. PUSTĚJOVSKÝ Josef Beskydy 8 467,36 

10. Kučera Vladimír a syn Beskydy 8 548,024 

11. KONEČNÝ Pavel Zlín 8 550,993 

12. SUCHÁNEK Martin Hlučín 8 628,678 

13. KESSLER Team Uničov 8 880,659 

14. BUŠTÍK Lubomír Hodonín 8 918,656 

15. BARTONĚK Jaroslav Znojmo 8 990,335 

16. NOVOTNÝ Miloš Vysočina 7 343,815 

17. PUKANEC Josef Hodonín 7 348,287 

18. ZLÁMAL Jaroslav Hodonín 7 365,912 

19. SNOVICKÝ Vítězslav Hodonín 7 374,574 

20. BRI.UHERKOVI Uh. Hradiště 7 445,922 

 

Mistrovství krátkých a středních tratí MSS 

  chovatel OS umíst. Ʃ Kf 
1. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 42 601,14 

2. GOIŠ Miroslav Zlín 42 1096,92 

3. JEMELKA Pavel Ing. Haná 42 1641,87 

4. SNOVICKÝ Vítězslav Hodonín 42 2048,08 

5. SUCHÁNEK Martin Hlučín 42 2099,09 

6. CEZAVA a.s. Ivan M. Brno 42 2211,43 

7. HOLUŠA David Hlučín 42 2452,55 

8. ŠKOVRAN Stan. Ing. Haná 42 2708,62 

9. PUKANEC Josef Hodonín 41 1307,4 

10. PALACKÝ Miroslav Valašsko 41 1325,01 

11. SKRBEK Marek Beskydy 41 1708,11 

12. KOLAŘÍK Pavel Valašsko 41 1956,3 

13. PLAČKO Vladimír Hlučín 41 2105,28 

14. BEZECNÝ+ SCHVARZ Hlučín 41 2119,48 

15. VYBÍRAL Pavel Zlín 41 2583,58 

16. KESSLER Team Uničov 41 2682,35 

17. HALAJKOVI Hlučín 41 2914,31 

18. SEHNAL Jiří Zlín 41 3157,86 

19. KUBÁČEK Lubomír Uničov 41 3186,49 

20. KUNZOVI Hlučín 41 3660,91 
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Eso Mistrovství dlouhých tratí MSS 

  chovatel ZS holub   umíst. Ʃ Kf 

1. TEAM Chmelař Jurásek Uh. Hradiště 17-0259-1410 H 4 49,02 

2. KUBÁČEK Lubomír Uničov 20-0234-6019 H 4 157,62 

3. JURENIK Jiří st. Uh. Hradiště 19-0262-1157 H 4 190,60 

4. KUČERA Vladimír a syn Beskydy 19-0195-704 HE 4 216,76 

5. VYBÍRAL Pavel Zlín 19-0269-551 H 4 225,36 

6. SRNIČEK J.ml + Lucie Karviná 18-0149-848 H 4 250,31 

7. DVOŘÁK Tomáš Zlín 21-0270-361 HE 4 261,60 

8. KRUTIL Michal Haná 19-0205-1056 H 4 263,12 

9. PUSTĚJOVSKÝ Josef Mniší 20-0194-771 HE 4 277,99 

10. KŮŘIL Rostislav Hodonín 19-0164-656 H 4 282,75 

 

Eso Mistrovství krátkých a středních tratí MSS 

  chovatel ZS holub   umíst. Ʃ Kf 

1. DVOŘÁK Jiří Beskyd 19-0119D374 HE 6 14,57 

2. JEMELKA Pavel Ing. Hana 19-0216-19 H 6 34,45 

3. POLÁŠEK Mich. + Mart. Zlín 20-0266-8120 H 6 50,39 

4. POLÁŠEK Mich. +.Mart. Zlín 20-0266-8080 H 6 64,45 

5. PALACKÝ Miroslav Valašsko 19-0199-993 HE 6 66,96 

6. GOIŠ Miroslav Zlín 21-0269-434 H 6 71,3 

7. PUKANEC Josef Hodonín 20-0171-1603 HE 6 71,31 

8. CEZAVA a.s. Ivan M. Brno 19-0180-411 H 6 74,97 

9. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5139 HE 6 81,64 

10. GOIŠ Miroslav Zlín 21-0269-383 HE 6 86,6 

Eso Maratonu MSS 

  chovatel ZS holub   umíst. Ʃ Kf 

1. JEMELKA Pavel Ing. Haná 16-0216-1928 H 3 110,06 

2. HANUŠ Ladislav Brno 17-0145-1178 H 3 110,45 

3. Team Chmelař Jurásek UH. Hradiště 17-0259-1410 H 3 173,22 

4. KUBÁČEK Lubomír Uničov 19-0234-3558 H 3 183,31 

5. ZLÁMAL Jaroslav Hodonín 18-0178-8406 HE 3 185,97 

6. KŘIVÁNEK Petr + Filip Brno 17-0144-3365 H 3 199,64 

7. ŘEZNÍČEK Jiří Vysočina 18-0303-1075 HE 3 204,95 

8. KŮŘIL Rostislav Hodonín 17-0164-217 HE 3 208,31 

9. Kučera Vladimír a syn Beskydy 19-0195-704 HE 3 224,86 

10. DRAŽINA Mir. Ing. Hlučín 16-0157-592 HE 3 227,88 

 

Super Eso Maratonu MSS 

Není vyhodnoceno. Žádný holub nedosáhl více jak 3 umístění v této kategorii závodů.  
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Zemské závody MSS 

 

Zemský závod Krajková – Katovický memoriál 

11.6.2023 odstartovalo v 5.30 hodin v krásném počasí a mírném SV větru 18.721 holubů. Závod 
v konkurenci MSS trval 41 minut. 

    OS holub   čas doletu km m/min 

1. ČEJKA Václav Vysočina 20-0303-577 H 8:38:16 249,35 1324,45 

2. CEZAVA a.s. Ivan M. Brno 20-0180-1495 H 9:36:49 324,58 1315,02 

3. URBÁNEK Václav Hodonín 20-0175-2401 H 9:42:29 331,15 1311,59 

4. VÁGNER Jaroslav Brno 22-0312-341 H 9:37:00 323,69 1310,41 

5. BUREŠ jun. Jaroslav Hodonín 19-0179-8230 H 9:51:08 342,13 1310,17 

6. SNOVICKÝ Vítězslav Hodonín 22-02903-2904 H 9:57:25 349,82 1308,15 

7. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5165 HE 10:16:30 374,17 1305,96 

8. PUKANEC Josef Hodonín 22-0171-7582 HE 10:16:30 374,17 1305,96 

9. PUKANEC Josef Hodonín 22-0171-7562 HE 10:16:32 374,17 1305,81 

10. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5128 HE 10:16:34 374,17 1305,65 

11. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5149 HE 10:16:35 374,17 1305,58 

12. HORÁČEK Jan Brno 20-0323-525 H 9:32:17 316,30 1305,49 

13. PUKANEC Josef Hodonín 22-0282-254 H 10:16:37 374,17 1305,43 

14. BUREŠ jun. Jaroslav Hodonín 20-0179-8896 H 9:52:19 342,13 1304,26 

15. PUKANEC Josef Hodonín 20-0171-1603 HE 10:16:53 374,17 1304,21 

 

 

Zemský závod Göttingen 

18.6.2023 odstartovalo v 5.50 hodin za pěkného počasí a bezvětří 8.766 holubů. Závod 
v konkurenci MSS trval 1 hod a 14 minut. 

    OS holub   čas doletu km m/min 

1. PUKANEC Josef Hodonín 20-0171-1642 HE 13:01:21 606,04 1404,95 

2. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5152 H 13:01:23 606,04 1404,84 

3. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5139 HE 13:01:26 606,04 1404,67 

4. PUKANEC Josef Hodonín 21-0171-5165 HE 13:01:28 606,04 1404,57 

5. PUKANEC Josef Hodonín 20-0171-1603 HE 13:01:31 606,04 1404,40 

6. GERSPITZER Jar. Znojmo 21-0201-5206 H 12:26:03 554,13 1399,33 

7. PUKANEC Josef Hodonín 22-0282-282 HE 13:07:32 606,04 1385,09 

8. PUKANEC Josef Hodonín 22-0282-254 H 13:07:36 606,04 1384,88 

9. VYMYSLICKÝ Jiří Hodonín 21-0176-1406 H 12:50:28 579,90 1379,19 

10. JOCHMAN Zdeněk Hodonín 19-0178-9502 H 12:52:32 581,73 1376,72 

11. HRYČOVSKÝ Pavel Znojmo 19-0280-5495 HE 12:37:59 561,64 1376,62 

12. BUREŠ jun. Jaroslav Hodonín 20-0179-8832 H 12:48:19 575,62 1376,00 

13. ZLÁMAL Jaroslav Hodonín 19-0178-9234 HE 12:50:08 578,13 1375,97 

14. ČULEN Jaroslav Hodonín 21-0176-1079 HE 12:55:35 585,54 1375,80 

15. ZLÁMAL Jaroslav Hodonín 19-0178-9214 HE 12:50:12 578,13 1375,75 
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Zemský závod Borken 

14.7.2023 odstartovalo v 13.45 hodin za oblačného počasí, 23 C, s JZ větrem 2.836 holubů. Závod 
v konkurenci MSS trval 4 hod a 56 minutu. 

    OS holub   čas doletu km m/min 

1. ŠKOVRAN Stan. Ing. Haná 20-0202-317 HE 2-09:10:06 774,70 1039,69 

2. ZLÁMALÍK Ladislav Haná 18-0216-2926 H 2-09:30:58 794,00 1036,57 

3. KRUTIL Karel Haná 19-0205-919 H 2-09:54:11 800,98 1014,96 

4. VOLEK Martin Beskydy 20-0306-4303 H 2-10:27:08 829,75 1009,26 

5. NOVOTNÝ Miloš Vysočina 16-0296-852 H 2-08:43:54 724,32 1007,54 

6. KOUTNÝ Petr Haná 19-0216-1266 H 2-09:46:59 785,73 1004,78 

7. KRIŠTOF Oldřich Uničov 18-0229-177 HE 2-08:38:33 716,39 1003,95 

8. KŮŘIL Rostislav Hodonín 20-0164-754 HE 2-09:53:22 791,49 1003,94 

9. TOMECEK Josef Uh. Hradiště 20-0254-113 H 2-10:17:32 814,02 1001,91 

10. UTĚŠENÝ Antonín Uničov 19-0233-7931 HE 2-09:14:24 750,41 1001,37 

11. HAVRÁNEK MATUŠINSKÝ Beskydy 20-0153-653 HE 2-10:37:06 831,59 999,44 

12. JANCA Karel Uh. Hradiště 19-0255-1978 H 2-10:34:09 828,57 999,31 

13. JANCA Karel Uh. Hradiště 21-0255-290 H 2-10:35:50 828,57 997,28 

14. KŮŘIL Rostislav Hodonín 20-0164-720 H 2-10:04:30 791,49 989,96 

15. KUBÁČEK Lubomír Uničov 20-0234-6034 H 2-09:50:23 772,18 983,18 

 
 
Zemský závod Brusel 

30.7.2023 odstartovalo v 8 hodin 35 minut za polojasného počasí a JZ větru 1.884 holubů. Závod 
v konkurenci MSS trval 4 hod a 29 minut. 

    OS holub   čas doletu km m/min 

1. CITTERBARD Oldřich Hodonín 19-0175-29 HE 18:17:17 911,00 1562,73 

2. CITTERBARD Oldřich Hodonín 19-0175-12 HE 18:18:14 911,00 1560,19 

3. LAMÁČEK Jos. + D. Hodonín 20-0166-539 H 18:42:17 938,65 1545,63 

4. ŘIHÁK Jaroslav Hodonín 20-0165-298 HE 18:58:50 947,70 1519,14 

5. BECHA Lubomír Znojmo 20-0281-503 HE 18:26:32 889,33 1503,41 

6. KOHOUTEK B.+ M. Znojmo 20-0277-247 HE 18:29:25 887,01 1492,30 

7. KOCOUREK Lubomír Hodonín 19-0172-369 H 19:22:01 946,73 1463,25 

8. DVOŘÁK Karel Vysočina 17-0296-1066 HE 18:19:55 854,00 1460,03 

9. ČULEN Jaroslav Hodonín 21-0176-1090 H 19:12:47 931,21 1459,99 

10. BEZDEK Ant + René Uh. Hradiště 21-0259-3717 H 19:35:15 963,15 1458,76 

11. VYMYSLICKÝ Jiří Hodonín 18-0176-8554 HE 19:10:28 924,93 1455,52 

12. KESSLER Team Uničov 21-0236-5269 HE 19:09:07 922,59 1454,89 

13. CARBOL Petr Beskydy 20-0149-813 H 20:11:10 1012,18 1453,93 

14. JASINEK Jindřich Hodonín 16-0175-553 HE 19:03:40 913,71 1453,41 

15. KŮŘIL Rostislav Hodonín 19-0164-601 HE 19:23:33 942,59 1453,31 

Zemský závod Brusel byl vzhledem k nepříznivým povětrnostním podmínkám, kdy přes 
Německo a později i Českou republiku přecházely silné bouřky, přeložen na neděli. Díky tomuto 
řešení bylo téměř 20 % závodníků doma ještě v den startu a konec závodu byl ráno v 6.28 hod na 
rychlosti 1.068 m/min. I tento maratonský závod lze hodnotit jako úspěšný.  
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Série tří prvních holubů ZZ Krajková 

    ZS Ʃ umístění 1. 2. 3. 

1. PUKANEC Josef Hodonín 23 7 7 9 

2. BUREŠ jun. Jaroslav Hodonín 36 5 14 17 

3. JOCHMAN Zdeněk Hodonín 64 20 21 23 

4. ČULEN Jaroslav Hodonín 74 18 26 30 

5. SNOVICKÝ Vítězslav Hodonín 120 6 31 83 

6. LEŠŇOVSKÝ Zdeno Brno 121 27 46 48 

7. ZEMAN František Brno 124 36 39 49 

8. LAMÁČEK Josef+ David Hodonín 159 34 45 80 

9. VYMYSLICKÝ Jiří Hodonín 161 40 52 69 

10. FRANK Jakub Brno 163 19 47 97 

 

Série tří prvních holubů ZZ Göttingen 

    ZS Ʃ umístění 1. 2. 3. 

1. PUKANEC Josef Hodonín 6 1 2 3 

2. BUREŠ jun. Jaroslav Hodonín 60 12 22 26 

3. JOCHMAN Zdeněk Hodonín 62 10 18 34 

4. SNOVICKÝ Vítězslav Hodonín 74 23 23 28 

5. ZLÁMAL Jaroslav Hodonín 88 13 15 60 

6. VYMYSLICKÝ Jiří Hodonín 93 9 29 55 

7. JASINEK Jindřich Hodonín 106 16 21 69 

8. KUBÁČEK Lubomír Uničov 234 63 84 87 

9. ČULEN Jaroslav Hodonín 255 14 81 160 

10. KUČERA Vladimír a syn Beskydy 285 57 111 117 

 

Série tří prvních holubů ZZ Borken 

    ZS Ʃ umístění 1. 2. 3. 

1. KUBÁČEK Lubomír Uničov 67 15 25 27 

2. KŮŘIL Rostislav Hodonín 85 8 14 63 

3. TOMECEK Josef Uh. Hradiště 101 9 37 55 

4. JANCA Karel Uh. Hradiště 105 12 13 80 

5. TEAM Chmelař Jurásek Uh. Hradiště 107 29 33 45 

6. KRUTIL Karel Haná 145 3 41 101 

7. BUREŠ jun. Jaroslav Hodonín 172 24 35 113 

8. KESSLER Team Uničov 197 28 31 138 

9. KRUTIL Michal Haná 204 22 65 117 

10. NAVRÁTIL Luděk Haná 226 21 23 182 
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Série tří prvních holubů ZZ Brusel 

    ZS Ʃ umístění 1. 2. 3. 

1. DVOŘÁK Karel Vysočina 83 8 36 39 

2. JASINEK Jindřich Hodonín 86 14 30 42 

3. CITTERBARD Oldřich Hodonín 117 1 2 114 

4. NOVÁK Libor Haná 169 51 52 66 

5. JOCHMAN Zdeněk Hodonín 174 16 78 80 

6. DOHNAL Václav Uh. Hradiště 177 29 48 100 

7. LAMÁČEK Josef+ David Hodonín 187 3 20 164 

8. TEAM Chmelař Jurásek Uh. Hradiště 218 19 84 115 

9. ODSTRČIL Miroslav Zlín 221 32 94 95 

10. NOVOTNÝ Miloš Vysočina 244 70 71 103 

 

 

Ing. Jaroslav Novotný 
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Pozdní holoubata ano či ne? 
 

Máme před sebou novou chovnou sezónu, možná někteří z chovatelů již kroužkují novou 
generaci, někteří začnou trochu později, já bych se ale rád věnoval pozdním holoubatům. Toto 
téma je mezi chovateli na řadě až po závodní sezoně. Mnozí moji kamarádi se mně ptají, jak je to 
s „pozdňáky“ v Belgii. 

Nejdříve si musíme říct, co je vlastně pozdní holoubě /late jonge/. Nemyslí se tím narozené 
holoubě bezprostředně po ukončení závodní sezony. Tato letní holoubata /zommer jonge/, jsou 
schopna při dobré péči a dobrém počasí skoro dokončit kompletní peření. Pozdní holoubata 
narozená v září a někdy i později, jsou holoubata, u kterých dojde k vyhození ručních letek jen 
částečně, nebo nedojde k vyhození žádné ruční letky. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Stojí za to si ponechat pozdní holoubata?  

Otázka má jen 2 možnosti – ano nebo ne! Tato jednoduchá odpověď a přístup k jejímu 
řešení může mít u každého chovatelé jiný důvod. Jak se na tento problém dívá redaktor Het 
Duivenblat vydávaného v Holandsku, proč tedy máme na holubníku „pozdňáky“. 

• chovatel chce navrátit vdovce k „přírodě“, aby aspoň chvíli vedli normální život 

• chovatel odchovává pozdní holoubata z komerčních důvodů. Pokud má chovatel dobrou 
sezonu, pozdní várka holoubat uspokojí poptávku po jeho holubech. To je nutno samozřejmě 
využít 

• chovatel využívá pozdní holoubata k doplnění stavu, po velkých ztrátách v katastrofální sezoně 

• pozdní holoubata přicházejí na svět, kdy už víme, které páry se nejvíc osvědčili a dovedou 
využít sluneční paprsky k svému rozvoji 

• v tomto období nejsilněji vidíme znaky dědičnosti, tzn, že v tomto období přichází na svět 
holoubata, která budou nejsilnějšími představiteli svého rodu 
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• pozdní holoubata jsou odchována z vdovců s prokázanými dobrými službami. Co neprokázalo 
kvalitu je nemilosrdně odstraněno z holubníku včetně rodičů a sourozenců. 

• tvrdá selekce se provádí v Belgii i v průběhu závodní sezóny o čemž jsem měl možnost se 
přesvědčit. Nic se neodpouští a v „Sint Caserolle“ /doslovný překlad „Svatý papiňák“ chutnají 
všichni stejně, pokud jsou připraveni k jídlu s křupavými hranolky. 

• holubník opouštějí přestárlí bojovníci vč. těch co měli jen dobrý rodokmen na krásném papíře a 
nevrátili ani cent chovateli ze sázek 

• pozdní holoubata jsou z výše uvedeného dobrého původu, protože výborný závodník je 
mnohdy spářen na sestru nebo dceru kvalitního holuba. 

Kdo měl v uplynulé sezoně málo proher a má dobrý a mladý tým nadějí, může se tak řečeno 
obejít bez pozdních mláďat, která budou zabírat zbytečně místo. 

 Kvůli pozdnímu odchovu se brzy můžeme dostat až na hranici přemnožení. Musíme s nimi 
zacházet opatrně. Proto je naše rozhodování o pozdních holoubatech otázkou života … a smrti. 

Pro menší holubníky a holubáře, kteří nebyli spokojeni se svými výsledky je to doba kdy 
mohou využít příležitosti a začít s dobře uváženými pozdními holoubaty posilovat své naděje na 
lepší budoucnost. Pokusy s nově zakoupenými členy, nebo kříženími se svými dobrými holuby 
můžeme samozřejmě zkoušet v chovném holubníku, ale proč ne také u vdovců. Zkušební spojení i 
s blízkou příbuzenskou plemenitbou nejsou na škodu. Zde je třeba být velmi selektivní. Pokud 
selekci neprovedla sama příroda a holubi nic neukážou, musí být chovatel nekompromisní a 
existence nově nabytých musí být na holubníku co nejkratší. 

Pokud nemáte pevné hodnoty mezi svými holuby, o které se můžete opřít, pak je nejvyšší 
čas si domluvit schůzku s lepším chovatelem, nejlépe s chovatelem ze svého okolí. Pokud mu sedí 
vdovci na vejcích, aby dobře přepeřili a odchovávají holoubata, lze nakoupit holoubata. Také vejce 
z druhé pozdní snůšky lze nakoupit velmi levně a podložit pod holuby, jejichž výchova holoubat je 
poslední službou pro chovatele, než nastoupí svou poslední cestu. 

Nově nabytá holoubata budou muset prožít tvrdou zimu, než budou příští léto připuštěna k 
rozmnožování. Tito „základní mladíci“ se však mohou brzo ztratit, protože nemají tak rozsáhlé 
orientační schopnosti a mají málo zkušeností. Kromě toho podzimní nebo zimní počasí omezuje 
jejich krátké prolety. Nebojte se je nechat vychovat mláďata a cvičte je. Sledujte, jestli se jim 
prolety budou líbit. Pokud se takto vybraná ultra pozdní holoubata ztratí a najdou si nový domov, 
ponechte je novému chovateli. 

Závěrem musím říci, ano, belgičtí chovatelé chovají a kupují pozdní holoubata. I taková esa 
jako Dirk Van Dyck /+/, nebo Ad Scharlaeckens říkají, že si raději ponechají pár pozdních, než nic 
neříkající holuby z 1. nebo 2. hnízda. Nákup vajíček, nebo společný odchov z Es dvou chovatelů je 
běžnou záležitosti. Pokud se díváte na belgické rodokmeny, vidíte holuby s přídavným jménem 
Late blauwe, Laten Devils a jiné, pak vězte, že je řeč právě o těchto pozdních. 

Chovatelé holubů jsou lidé plni naděje. Chovatel kupuje holuba nebo vajíčka, 
s přesvědčením, že kupuje budoucí esa a je jist, že ho čeká světlá budoucnost. Ponechme si tuto 
naději s tím, že případný neúspěch nás nemůže odradit. 

 

 

Volný překlad 
Ing. Roman Randják 
 
Luis Verheyen, Het Duivenblat 33 
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Generální mistr ČR - nové jméno mezi elitou. 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Generální mistr ČR 2023, Miroslav Palacký z OS Valašsko 

 

Vizitka závodní sezóny 2023 

1. Generální mistr České republiky, 12. v KT, 13. v ST a 3. místo v DT, 7. v Generálním mistrovství 
MSS, 7. v Mistrovství MSS dlouhých tratí, 10. v Mistrovství MKST MSS, Mistr OS Valašsko, Mistr 
OS v závodech holubic. 

1., 2., 4., 8. a 9. Eso He v OS, 1. Super Eso v OS, vítěz olymp. kategorií A, B, C, D, E H, I v OS. 

Plzeň 1, nasazeno 50/30 umístěno, 329 km 
Bošov 1 - 48/30, 349 km 
Gotha 1  - 33/24, 540 km 
Krajková  - 39/26, 400 km 
Göttingen - 10/4, 621 km, 1. cena 
Rokycany 1 - 49/32, 320 km, 1., 2., 3. cena 
Plzeň 2 - 48/20, 329 km, 1. cena 
Rokycany 2 - 38/16, 320 km, 2., 4., 5., 6. cena 
Bošov 2 - 35/27, 349 km, 1., 2., 3., 4., 6., 7. cena 
Plzeň 3 - 39/28, 329 km, 1., 2., 5., 6., 7., 9. cena 
Gotha/Laucha - 38/18, 553 km, 1., 4., 7., 9. cena 
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Tam se prostě nedalo nejet na reportáž!  

Vzal jsem do auta kamaráda Karla Vašíčka, ať nejedu na školení sám, a vyrazili jsme se 
podívat, jak se zrodil letošní generální mistr České republiky. Myslím, že pro každého chovatele 
pošťáků bude jeho letošní výkon inspirací a důkazem, že lze vybočit se zaběhlých kolejí a 
„překročit svůj stín“. Vždyť Mirek se za posledních pět sezón „zlepšil“ z 65. místa v GM ČR 2018 
na 43. v roce 2022. Jeho letošní vítězství byl tedy veleskok.  

Vyrazili jsme z Brna na severovýchod do obce Krhová, kousek od Valašského Meziříčí k 
setkání se skokanem roku. Ono to vlastně není až tak zázračné. Mirek vždycky patřil k nejlepším 
chovatelům v OS Valaško. Za posledních deset let nebyl nikdy mimo první pětku v OS a v jeho 
vitrínce by se našly i stříbrné a bronzové medaile z mistrovství OS (pokud by se udělovaly). 
„Pohárů na utírání prachu je už dost“, říkala Mirkova manželka. V celostátních soutěžích to ale 
zatím nijak necinklo. Určitou předzvěstí příštích úspěchů snad mohlo být jeho 9. místo v CM ČR 
středních tratí v minulém roce. Stačí ale nachovat několik špičkových závodníků a trocha štěstí 
v závodech a vše dostane úplně jiný lesk. Všechno souvisí se vším, takže možná k tomu všemu 
přispělo i to, že se Mirek v posledních dvou letech zbavil i svých dlouholetých zdravotních potíží a 
dnes z něj vyzařuji zdraví a pohoda. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Holubníky má Mirek „na pětníku“ 

Mirek žije v poměrně novém rodinném domku se zahradou a holubníky na okraji obce, kde 
nás také s manželkou a synem uvítali. Počasí bylo příhodné pro posezení venku v zahradě a při 
kávě jsme se do toho pustili. 

Asi jsi holubář od mládí, tak jak to začalo? 

Od malička u nás byli holubi takoví obyčejní, až tak od mých 13 let, kdy jsem začal 
postupně obměňovat osazenstvo otcova holubníku na poštovní. Později se do Krhové přistěhoval 
holubář pan Lacina, který měl pošťáky, a tím to vlastně začalo být vážné. Členství ve svazu, 
odstavení fotbalu na druhou kolej, holubi měli přednost před vším i před děvčaty. Když jsem pak 
šel v šedesátém osmém na vojnu, závodil jsem tak, že holuby razila matka. Na nasazování jsem 
se občas dostal „na černo“, z Hranic na Moravě to nebylo daleko a autopark byl hned vedle 
nádraží. No a po vojně už konec legrace a začaly ty vážné životní věci, svatba a stavba nového 
domu.  

Pozemek to není velký, co na to sousedi? 

No k ideálu to mělo daleko. V mnohém jsem musel stavbu holubníků přizpůsobit 
požadavkům sousedů, a i pak byly problémy. Holoubků nemám moc a stejně je musím pouštět po 
etapách. Někomu vadí holubi i když jen letí kolem. Ale asi nejsem jediný chovatel, který má 
problémy se sousedy.  
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Vrátíme se zase k holubům a tvým začátkům. 

První holubi byli logicky od pana Laciny. Tady u nás byla zalétlá francouzská holubice u Rudy 
Bártového a jeho tvrdí dálkaři z německých linií. To byli opravdoví tvrďáci na těžké závody. Asi 
všichni zkoušeli v té době odchovat něco dobrého ze zalítlých německých holubů. Mněl jsem tehdy 
docela slušné výsledky, ale když jsem měl šedesát roků, tak mi manželka dala deset tisíc a běž si 
koupit něco pořádného. Tehdy mě zaujali holubi holandských bratrů A. & B. Lideman, kteří se 
dražili na CV v Hluku v lednu 2011. Koupil jsem tehdy tři holuby, nakonec stáli skoro dvakrát tolik, 
ale to tak na dražbě chodí. Naneštěstí to byli všichni tři samci. Řešil jsem tedy co k nim napárovat. 
Pomohl mi tehdy Jarda Krbeček s kontaktem na Luboše Kubáčka. Toho jsem sice znal jako 
malého ogara, ale teď už to byl pan chovatel. Nechal mi dceru Hebberechta 308. To byl prakticky 
základ těch nejlepších holubů. Její dcera s tím jedním Holanďanem je vlastně pár č. 1. Z těchto 
holubů je i moje olympionička „921“, co byla letos na olympiádě v Oradei v kategorii H. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

To je podařený nákup, máš ještě nějaký podobný příběh? 

V 1994 jsem byl na zájezdu v Belgii a Nizozemsku se Štefanem Pinčákem a byli jsme u pana 
Verstraete. Tam se mi to moc líbilo a když jsme odjížděli, tak nám donesl do autobusu holuba, že 
je to dárek. No vytáhli jsme klobouk s lístky a tahalo se. Na posledním sedadle jsme seděli čtyři 
Meziříčáci a tam to padlo. Vyhrál Franta Kovář a holub šel do Meziříčí. Štefan Pinčák mu ještě na 
něj dal holubici a z toho pak všechno letělo. To byli opravdu super závodníci. Od Franty jsem 
z toho měl dceru toho holuba. Proto když u Luboše Kubáčka byla dražba Raoul & Xavier 
Verstraete holubů snažil jsem se dražit, ale nezdařilo se. Vydražil toho holuba pan Školník. Chtěl 
jsem pak s ním vyměnit svoje holoubata z Holanďana za něco toho odchovu. Dovezl jsem 
samečka, ale i holubici z „Kubáčků“. V rodokmenu měla z jedné strany holuby „Blue Toni“ a „Lucky 
13“, oba olympionici, a z druhé od Marka Skrbka „Kid Dynamit“ a „7“. Čtyři olympionici 
v rodokmenu „4 v jednom“. Taky to z ní letí. Něco dalšího z „Kubáčků mám ještě od Jirky 
Výmyslického. A taky po synovi Toniho z vajíčka mám holuba, který i závodil a byl 2. Eso ročních. 
Mimo jiné dobré závodníky z něj pak pochází i holubička „958“ 2. v olymp. B. 

Tak se tedy rodí mistrovský titul? 

Na holubníku mám letos 8 holubů, kteří mají 10 a více tratí, to se pak mistrovská série 
vybírá dobře. Ale vůbec jsem tomu nevěřil, to až tím posledním závodem se to celé upeklo. V tom 
závěru měli holubi formu jako hrom. Na Brusel jsem nasadil čtyři a umístil tři, no a z Gothy 553 km 
to bylo 30/18, 1., 4., 7., 9. atd. Když mě pak upozorňovali kamarádi, co se děje, Standa Škovran mi 
psal, tak jsem si říkal, že to není možné, že jsou tam jiní borci a ne nějaký Palacký. No stalo se. 
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He 17-0199-754, 1. v kat. "C" a "E" OS!!  DT- 14. Göttingen, 7. Borken a Brusel 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

H 20-0199-1094, DT - Meckenheim, 6. Borken, 11. Brusel 
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Na úspěších chovatele se podílí celý tým – rodina 

Přejdeme pomalu k závodům, jaký máš systém? 

Závodím na totální vdovství a ze začátku jdou všichni holubi co mohou, tj. většinou tak asi 
50. Páruji začátkem března a holubi odchovají komplet první líheň. Na první závod jdou většinou 
ještě z holoubat. A hned po doletu je ale rozdělím a vajíčka i holoubata odstraním. Mají pak čas 
celý týden si zvyknout na vdovský režim. Později v sezóně se snižuje stav nasazení o ty, co 
nemohou, nebo jako roční dělají partnera důležitému závodníků. Jinak, když to jde, jdou roční na 
všechny tuzemské závody včetně pásmových či moravského Katovického memoriálu. U tohoto 
závodu nechápu ty chovatele, co se tam bojí mladší holuby dát. To je podle mě chyba, tam musí 
nabrat zkušenosti a ověřit schopnosti orientace. Moji jdou všichni.  

Vdovci i vdovy trénují dvakrát denně, praktikuji přehánění, tj. vrací se do stejného oddělení, 
první jdou holubice a pak samci. Večer je to stejné a tři měsíce v závodní sezóně mají velmi 
přesný časový rozvrh. Manželka už si skoro zvykla, že v tu dobu musím být doma. 

Jaké máš nároky na krmení? 

V Polsku koupím „Celoroční směs“ kterou doplním trochou drobných semen. Tím krmím 
chovné holuby. Závodní směs si míchám sám a v ní je hnací motor kukuřice, jen před závodem 
dostanou ještě trochu prosem a řepkou vylepšenou kupovanou Super dietu. Nic se během závodní 
sezóny nemění. Nebojím se dát trochu krmení vdovcům před ranním tréninkem, protože hladový 
holub netrénuje. Žádné krmení jim neodvažuji, když hned sežerou, klidně jim přidám. Můj názor je, 
že jen člověk se přežere, ti lepší závodníci si už ani nejdou zobnout. I před závodem v den 
nasazování absolvují klasický ranní trénink a samozřejmě jen půl dávky krmení. Do koše už ale 
nejdou s plným voletem. Holubice krmím stejně jako samce, sice někdy je problém s lesbami, ty 
pak zavírám. Letos jsem jim udělal čtyři samostatné cely, tak je na to využívám. 

Tradiční otázka, ukazuješ holubice před nasazením? 

Ne, nikdy. Dřív jsem to dělal, ale podle mě to nebylo dobré. Holubi i holubice byli v koši 
nervózní, neklidní a myslím, že je to stresovalo. Seberu je v klidu z budníku a v koši jsou pak 
klidní, lehnou si, odpočívají. Až když přijdou ze závodu nechám je spolu klidné několik hodin. Když 
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přijde některý partner pozdě, nic se neděje. Chvilku se pobaví s někým jiným a až dorazí ten 
pravý, tak se to napraví.  

Ještě se vrátím k přípravě pře sezónou, léky, vakcíny, prolety? 

Jasně, začínám klasicky s Pharmavakem a nic jiného nevakcinuji. Žádné vakcíny na difterii 
nebo salmonelózu. Přeléčení pak před sezónou je už asi klasická trojkombinace. Dřív to byl 
Metrozol, Doxygal a Sutricol. Ten už sice není, tak jsem ho nahradil STK. To už taky asi není, tak 
bude zase změna. V závodní sezóně už je to zcela jinak, ale k tomu se dostaneme. Vyvážení před 
sezónou řeším sám tak na 40-50 km a během ní zajišťujeme nácviky hromadné v OS. U nás si 
platíme i velké auto na nácviky během sezóny. Pětkrát za sezónu ve čtvrtek startujeme Slavkov u 
Brna. Vyjde to tak na celý květen až začátek června. 

Co dostanou holubi po závodě? 

Čistou vodu, žádné elektrolyty. Na krmivo až den po závodě přípravek AIDI Elixír a pivní 
kvasnice. Pak ještě asi ve středu dostanou můj vlastní elixír. To je mix z ½ kila cibule, ½ kila 
česneku a z ½ kila citronů šťáva. To všechno rozmixuju a zaleju 2 deci slivovice. Zase na krmení a 
zaprášit kvasnicemi. Do vody jim dávám jen občas jablečný ocet, ten si děláme s ženou sami. 
Jinak v sezóně nedostali letos nic zajímavého, tj. žádné přeléčení antibiotiky, ani nic na 
trichomonády. Letos to prostě šlo bez toho. Pokud by se holubi dostali do stavu, kdy bych musel 
něco léčit, tak bych určitě vynechal následující závod. Ještě jsem zapomněl, s tím elixírem AIDI 
jsem koupil i kapky do očí před závodem, ale nevím, jak moc to pomohlo. Kapal jsem mistrům a 
vítěz závodu Plzeň byl neprokapaný nemistr. 

Jak to máš s holoubaty? 

No nechávám si tak 35 holoubat, ale občas se neudržím a nějaké přidám. Závodní program 
normálně odlítám. Letos taky, ale trochu jsem je zanedbal. Důležitější pro mě bylo dobře dokončit 
závody hlavní sezóny. Normálně je dost vyvážím před společnými nácviky, postupně zvyšuji 
vzdálenost a taky je pouštím samostatně, po jednom. Ale letos to moc nešlo. Začátek závodů byl 
dobrý, i první místo bylo, ale pak se přestalo dařit a zabrzdil jsem je. Hlavní je ale aby se holoubata 
naučila závodit, zvykla si na auto. Výběr do závodního týmu podle výsledků nedělám.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Rodinný tým s dortem „Mistr“ 
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Holoubata odchovám ještě nějaká po závodní sezóně. Podle mě je důležité nechat vdovce 
nasednout a obnovit tak přirozený koloběh života na holubníku. Pozdňáky si ale nenechávám. 
Závodní oddělení se pak komplet rozhodí, oddělení jsou propojená a nerozdělení zůstanou na 
sedačkách až asi měsíc před párováním. Pak je teprve rozděluji. 

Zapomněl jsem se tě zeptat na celkový stav a kolik máš holubů čistě chovných? 

Mám několik menších voliér a celkem v nich je jen 10 pár. Úplně to stačí, protože jak jsem 
už říkal odchovám od vdovců celou první líheň. No a celkový stav udržuji velmi přísnou selekcí po 
závodní sezóně. Selekci neuniknou ani ročáci, pokud se někde zapomněli a nic neukázali.  

Ještě poslední dotaz, jaká byla oslava mistra? 

No byla velká, chtěl jsem jen chlapy pozvat do hospody, ale manželka řekla, že se o nic 
nemám starat. Bylo napečeno, navařeno, pozvaných hostů hromada v klubovně. Do půlnoci. 

Dárek mi dali super dort „Mistr“ a zlatou mistrovskou napáječku  

No tak to byla paráda. Díky moc za povídání, a hlavně přejeme další úspěšné sezóny. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Členové spolků Valašské Meziříčí a Podlesí na oslavě svého mistra 

 

 

Ing. Jaroslav Novotný 

Foto: Jan Peroutka, Jaroslav Novotný 
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Kudy letí naši holubi? 

Ve spolupráci s Institutem Max-Planck pro behaviorální biologii 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Začalo to fotkou z Institutu Maxe Plancka pro behaviorální biologii v Radolfzellu u 
Bodamského jezera. Člen prezidia Martin Stiens viděl tuto fotku na sociálních sítích a začal být 
zvědavý. 

Na fotografii osm poštovních holubů letělo vždy ze stejného místa na domácí holubník 
pomocí ultralehkého letadla. Holubi nelétali sami, ale byli k ultralehkému letounu připevněni 
pomocí zařízení. Abychom zjistili, do jaké míry by související výzkum mohl potenciálně pomoci 
našemu sportu poštovních holubů, rychle jsme kontaktovali Institut Maxe Plancka v Radolfzellu. 
Důvodem výzkumu byla nakonec mimo jiné i samonaváděcí schopnost poštovních holubů. 

Mnohem více informací o projektu bylo oznámeno na online setkání s ředitelem Martinem 
Wikelskim z Institutu Maxe Plancka pro ornitologii a projektovým manažerem Michaelem 
Quettingem. Aby vědci lépe porozuměli orientačnímu smyslu holubů, létali s poštovními holuby na 
Bodamském jezeře v ultralehkém letadle. Osm holubů proletělo stejnou trasou celkem 20krát. 
Trasa vedla ze Sauldorfu (okres Sigmaringen) do Radolfzellu (okres Kostnice). Vědci chtějí zjistit, 
zda se pak holubi na trase dlouhé více než 20 kilometrů zorientují lépe než ti, kteří trasu ze 
vzduchu nikdy neviděli. Předpokládá se, že zvířata si pamatují výrazné body v okolí. Ve srovnání s 
holuby, kteří trasu nikdy neproletěli, je z údajů o pohybu jasně vidět, že orientační výhodu mají ti 
holubi, kteří trasu již několikrát prolétli (viz ilustrace). 

Jak online setkání pokračovalo, ukázalo se, že mezi Institutem Maxe Plancka a naším 
svazem je mnoho podobností, které by mohly vést ke zlepšení výzkumu pro obě strany. Když 
výzkumníci viděli náš velký počet přepravních aut na naší domovské stránce, objevily se nové 
nápady. Vědci vyvíjejí nejmenší GPS kroužek na světě pro měření letových pohybů. To se již 
používá ve větší formě se solárním provozem pro jiné, větší druhy ptáků. Další, mnohem menší 
varianta s bateriovým provozem byla dokončena jako prototyp a má být testována. Co je ale ještě 
úžasnější je, že tento prsten kroužek umí nejen posílat GPS data o pohybu, ale také kupříkladu 
může také měřit údaje o kvalitě ovzduší nebo vitalitě holubů. Během setkání se okamžitě zrodila 
myšlenka zpřístupnit tato data měření kvality ovzduší meteorologickým službám. Protože naši 
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holubi létají ve výšce, kde nejsou žádné měřicí body. Dnešní měřicí body jsou buď blízko země, 
nebo v letadlech. Poté bylo dohodnuto, že by mělo dojít k osobní schůzce.  

Toto setkání se konalo ve středu 2. listopadu v kanceláři svazu v Essenu. Ředitel Martin 
Wikelski, projektový manažer Michael Quetting a projektový inženýr Tirnm Wild podnikli dlouhou 
cestu z Bodamského jezera do Porúří, aby osobně probrali možné společné plány. Ze strany 
svazu se rozhovoru zúčastnili manažerka kliniky Dr. Elisabeth Peus, vedoucí sekretariátu Mareike 
Kühntopp a také Ralf Funk a Martin Stiens z prezídia svazu. Během několika hodin se objevilo 
mnoho výsledků výzkumů, nových projektů a pohybových map, které již byly vytvořeny např. pro 
čápy, špačky a také poštovní holuby. 

Fascinující byl mimo jiné počet těchto pohybových dat. Nyní existuje více než 300 miliard 
dat o pohybu všech druhů různých zvířat. Takhle by se dalo zjistit například, jak stěhovaví ptáci 
určují správný čas k letu. A samozřejmě také vzdálenost, kterou zvířata urazí. Všechny tyto údaje 
o pohybu jsou online zaznamenávány v „Movebank“ (databáze pohybu). Tato databáze pohybu 
byla také vysvětlena našemu týmu. Bylo fascinující vidět, kolik špačků například čekalo na pobřeží 
Nizozemska na odlet do Anglie. 

Během rozhovoru jsme se dozvěděli příběh tom, jak se nedávno podařilo zachránit čápa z 
ventilačního otvoru klimatizace. Tento čáp byl pozorován online a živě školní třídou. Když po 
několik hodin nebyl zaznamenán žádný pohyb, školní třída se pokusila kontaktovat další studenty v 
místě, kde se čáp aktuálně nachází prostřednictvím sociálních sítí. Pomocí GPS dat byl čáp 
bezpečně zachráněn z ventilační šachty ve Švýcarsku. 

Samozřejmě se může objevit mnoho synergií, které mohou také náš sport poštovních 
holubů posunout nesmírně dále, pokud jde o dobré životní podmínky zvířat a práva zvířat. Před 
osobní schůzkou vědci hovořili s různými meteorologickými službami. Meteorologické služby mají 
velký zájem na další propagaci této možnosti sběru dat. Právě v této oblasti chybí velmi důležité 
údaje, například pro zjištění znečištění ovzduší nebo pro zlepšení předpovědi. Televizní kanály 
jako ZDF mají velký zájem o zprávy o výzkumu. 

První pilotní projekt s poštovními službami sdružení holuby svazu proběhne v roce 2023. V 
tomto projektu bude zkoumána možnost tvaru a připevnění kroužku k holubovi a také odpovídající 
hodnocení. Současně bude probíhat příprava tovární výroby těchto kroužků. Zde jsou v hledáčků 
různé německé firmy, které by se mohly do projektu zapojit. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Data letu netrénovaných holubů a holubů, kteří tuto trať letěli vícekrát, vykazují jednoznačný 
výsledek.  
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Začátkem listopadu přijel vědecký tým Institutu Max-Planck do Essenu (zleva): projektový inženýr 
Timm Wild, Martin Stiens (prezídium), Elisabeth Peus, Martin Wikelski (ředitel pro ornitologii) 
vedoucí projektu Michael Quetting a Ralf Funk (prezídium). 

Možná se v budoucnu objeví možnosti zjistit polohu našich holubů, kteří se nedokázali vrátit 
do domovského holubníku, nebo z jednoho závodu zaslat tisíce údajů meteorologické službě, nebo 
také přispět k dalším výsledkům výzkumu o schopnosti najít domov. Během letu by mělo být 
možné pozorovat poštovní holuby naživo. Suma sumárum velmi zajímavá příležitost, jak udělat 
náš koníček pro holuby ještě bezpečnější a v neposlední řadě získat větší pochopení ze strany 
veřejnosti. 

Prezídium svazu se dohodlo s výzkumnými pracovníky na plné podpoře tohoto projektu. 
Náklady hradí Institut Maxe Planka. Jako projektový manažer svazu bude Martin Stiens pracovat 
ve spolupráci s Dr. Elisabeth Peus a Mareike Kühntopp. 

______________________________________________________________________________ 

Institute Max-Planck pro behaviorální biologii 

I pro zvířata život znamená neustálé rozhodování. Kdy se kos na podzim stěhuje na jih? Na kterém 
stromě hledá medvídek nosál potravu? Jak se jedna ryba rozhodne, co bude dělat v hejnu stovek? 
Rozhodnutí tohoto druhu určují přežití a pravděpodobnost potomstva a jsou často přijímána ve 
skupině. V Institutu Maxe Plancka pro behaviorální biologii se snažíme o kvantitativní a prediktivní 
pochopení rozhodování a pohybu zvířat v jejich přirozeném prostředí. Uplatňujeme 
interdisciplinární přístup a do našeho výzkumu integrujeme fyziologické, neuronové, ekologické a 
evoluční perspektivy, otázky a metody. 

Institut Maxe Plancka pro behaviorální biologii zahrnuje tři oddělení, tři výzkumné skupiny Max 
Planet, osm výzkumných skupin a řadu kvalifikovaných zaměstnanců. Sídlíme na třech místech v 
širší oblasti Kostnice: v Radolfzellu, na univerzitě v Kostnici a na Bücklestraße v Kostnici. Tyto 
lokality disponují špičkovým zázemím pro terénní i laboratorní výzkum v oblasti behaviorální 
biologie. Řada externích partnerů a přidružených vědců je napojena na MPIAB, včetně Centra 
Maxe Plancka Yale pro hnutí za biodiverzitu a globální změny. 

______________________________________________________________________________ 

 

Die Brieftaube 46/2022 

Překlad 
Ing. Jaroslav Novotný 
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"Pokud hledáte posily, otevřete oči."  

Doklady  

 

Nejsem počítačový expert. Kromě zadávání rodokmenů a výsledků 
jen zřídka sedím před obrazovkou. Nedávno mě však zaujala 
internetová aukce. Ne; že jsem si chtěl něco koupit. Nekupuji přes 
internet holuby; které jsem neměl v ruce. 

Autor: André Roodhooft  

 

Jedna věc mi opravdu zaujala a udělala mě velmi pokorným. 
Nabízení holubi byly jeden vedle druhého super bomby úplně ze 
zlata. Chovám a závodím s holuby téměř 70 let a měl jsem to 
štěstí, že jsem se jen málokdy musel potýkat s o něco méně 
povedenou sezónou. Musím však přiznat, že za celé ty roky jsem 

neměl pod střechou pět opravdových super holubů. Měl jsem velkou radost, když se z vajíčka, 
občas vylíhl nějaký dobrý závodník nebo přijatelný chovný holub. Kdyby všichni neschopní mladíci, 
které jsem v životě odchoval, společně kroužili na obloze, vytvořilo by to obrovské zatmění Slunce. 
No, na papíře je možné mnohem víc než na závodech. 

Rasa a jména 

Mnohokrát jsem řekl a několikrát napsal, že rasy a jména pro mě nemají žádný význam. Stačí mi, 
když mi dáte dobrého holuba, který skvěle padne do ruky. Pak nepotřebuji vizitku. Víc důvěřuji 
sourozencům nebo dětem takového holuba. Stránkový rodokmen se slavnými jmény mi absolutně 
nic neříká. 

Bratři Janssenové 

Nechci snižovat úspěchy bratří Janssenů, ale rád bych je použil jako příklad postupu, který je 
reálný pro mnoho jmen a plemen v závodech holubů. Velmi si vážím bratrů Janssenových z 
Arendonku. V mých očích byli nejlepší chovatelé holubů a měli nejlepší holuby všech dob v Belgii. 
Navíc vždy zůstali jednoduchými a skromnými lidmi a opravdovými milovníky holubů. Kdo v 
dobách největší slávy dostal od bratrů čtyři mladé holuby, měl mezi nimi zaručeně dobré. Závodili 
fantasticky, vybírali extrémně přísně a do chovného holubníku dali jen to nejlepší. Měli rodinu, linii 
nebo kmen, jak to chcete nazvat. Jejich holubi byli velmi blízcí příbuzní a byli velmi opatrní, když 
něco přinesli. Věřím v takovou linii nebo rodinu, ale to nemá nic společného s rasami a jmény, o 
kterých se často mluví. 

To je také Janssen  

Rád bych zopakoval, že měli mnoho let fantastické holuby, ale život jde dál a „malí bratři“ zestárli. 
Jeden odpadl, jeden onemocněl, a tak jejich práce s holuby v závodech už nebyla stejná. Výsledky 
byly slabší a přísný výběr byl také minulostí. Tady na Schoolstraat se léta nelétá ani nevybírá. 
Louis Janssen byl nejmladší a dožil se 100 let. Byl rodinným účetním. O závodech s holuby, jejich 
chovu nebo posuzování neměl nejmenší ponětí, ale své zboží uměl prodávat jako nikdo jiný. 
Každý rok bylo záměrně ponecháno nasednout několik mladých holubů, nejlépe světle kapratých 
nebo modrých, aby chovný holubník zůstal obydlený. Louis také dbal na to, aby do chovného 
holubníku byla pravidelně přidávána červená nebo schalie, protože byla velmi žádaná. Louis 
Janssen prodával holuby až do své smrti. Cena byla na tu dobu velmi vysoká, ale poptávka byla 
vždy větší než nabídka. Chovné páry zůstávaly vždy pohromadě. Bylo vzácné koupit plně vyspělé 
holoubě. První mládě ze snůšky bylo prodáno, v okamžiku, kdy bylo nakroužkováno a druhé, když 
holubička znovu snesla. Kupci se nestarali o kvalitu holubů, starali se jen o papíry. Čím více 
Číňanů přicházelo do Evropy, tím intenzivnější byl hon na slavné holuby Janssen. 
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Často jsem bratry Jansseny navštěvoval. V době, kdy zůstal Louis sám, jsem tam okroužkoval 
hodně mladých. Každou chvíli se v hnízdní misce našel nějaký opravdu retardovaný, ale stejně 
rychle si našel kupce. „Rodokmen, rodokmen!“ To byla jediná věc, která zajímala většinu 
kupujících. Dokonce by zaplatili za zkažené vejce. Hlavní je, že tam byl rodokmen! 

Jakou hodnotu pak má rasa nebo jméno? Byli to stále holubi Gebrüder Janssen s originálním 
rodokmenem. Doba, kdy jste si koupili čtyři a mezi nimi byl jeden dobrý, je dávno pryč. 

Opět mám velký respekt a obdiv k bratrům Janssenovým. Byli to čestní lidé, kteří by nikoho 
nepodvedli. Kupci, kterým záleželo pouze na názvu „Janssen“, klamali sami sebe a viděli pouze 
výhody, které jim jejich investice přinese, pokud na svůj holubník pozemku vnesou velké jméno. 
Měli pravdu. Mnoho chovatelů je stále zaslepeno nadějným rodokmenem a platí za papírového 
holuba nemalé peníze. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Na této fotografii můžete vidět (zleva) Andre Roodhoofta, Charela Janssena, 
Noela De Scheemaeckera a Louise Janssena. 

Dobrá linie 

Velký význam přikládám dobré linii. Mám na mysli děti a sourozence špičkového závodníka, ale 
rozhodně ne všechny holuby sedící pod jednou střechou. Nemusí to být holub národní eso. S 
holubem z linie místního super esa, i když nemá velkou jmenovku, máte stejně velkou šanci na 
úspěch. O něco nižší bude i cenovka. 

Pokud hledáte posily, otevřete oči. Na holubník si pořiďte jen holuba, který padne dobře do ruky a 
líbí se vám. K úspěchu s dobře stavěným holubem z vynikající linie je potřeba trochu štěstí. Pokud 
ale přehlížíte určité nedostatky, prohráli jste bitvu od začátku. Vady se v odchovu ukotví mnohem 
rychleji než dobré vlastnosti. 

Dobří jsou vzácní  

S holuby z dobré linie máte největší šanci, ale za předpokladu, že se nevzdáte snahy selekci. 
Pokud budete slepě držet vše, co souvisí se super párem bez výběru, kvalita půjde bleskově dolů. 
Udržet standard v chovatelském holubníku není jednoduché ani s výkonnými holuby, které sedí 
dobře v ruce. Už jsem se zbavil několika top závodníků a Es, kteří v Union Antverpy několik let 
vyvolávali senzaci, protože jsem z nich nedokázal odchovat jediného dobrého holuba. To dobré 
většinou pochází z dobrého, ale také mnoho špatného pochází z dobrého! 
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Tom  

Extrémně přísně vybírat, udržovat je zdravé, dělat všechno možné a mít trochu štěstí – to jsou 
ingredience pro trvalý úspěch v závodech poštovních holubů. Štěstí často pochází z maličkostí. 
Můžete také pomoci svému štěstí, nebo poznat Nelles van de Pol. Byl to „výborný chovatel“, který 
prováděl extrémně přísné selekce, a proto věděl, jak zachovat svůj kmen. Původem jeho 
nejlepších holubů byli holubi Hofkens z Merksplas. Ale co znamená jméno o 50 let později? Od 
Nellese jsem se toho hodně naučil, zejména vyřazování. Mým největším štěstím však bylo, že mi 
dal několik holubů ze své nejlepší linie. Po 50 letech je tato linie stále společným základem, který 
prochází mou linií. O čistých Hofkenech už není řeč. Kvůli silné příbuzenské plemenitbě jsem 
nucen si něco pravidelně pořizovat. Vždy mám však dobrou radu Nelles van de Pol, abych vybíral 
extrémně přísně. Holub přinesený k tomuto účelu dostane na holubníku šanci pouze na jeden rok. 
Spárovaný s osvědčeným partnerem z vlastního chovu snesou nějaká vajíčka tak, abych mohl 
vyzkoušet šest mláďat. Pokud nejsou rovni svému vlastnímu plemeni, jsou nováček a všichni jeho 
potomci bez výjimky posláni pryč. Všechno si pečlivě zapisuji. Tento výběr přežil pouze jeden z 
dvanácti dovezených holubů. V roce 2004 jsem měl opět štěstí, když se z vajíčka vylíhl „Tom“. 
Jeho otec, „463/96“, samozřejmě z linie van de Pol, létal docela dobře několik let a pak dal dobré 
potomky. Bohužel neoplodňoval dlouho. „Tomovi“ se také dařilo na závodech a poté v chovném 
holubníku. V patnácti letech ještě oplodňoval. Měl jsem z něj několik dobrých závodníků, včetně 
národního šampiona a účastníka olympiády. Svou plemennou hodnotu předal také několika 
potomkům. Všichni lepší holubi, které jsem měl na svém holubníku v posledních letech, souvisí s 
„Tomem“. Důkaz, že to není o rase nebo jménech. Dobrá linka, o tom to celé je. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Pořiďte si do holubníku jen takového holuba, který se dobře drží v ruce a který se vám líbí. Chce to 
trochu štěstí, abyste uspěli s dobře stavěným holubem z vynikající linie. Pokud začínáte s něčím 
novým s nedostatky, je boj od začátku prohraný, říká Andre Roodhooft. 

 

Die Brieftaube 42/2022 

Překlad. Ing. Jaroslav Novotný 



 

- 32 - 

Říjen: V tento čas 
 

I přesto, že se šušká že je podzim, sedím na slunci a dívám se na svůj holubník. Je 
polovina října a říjen je pozoruhodný měsíc. Zatímco v některých oblastech v Belgii ještě někteří 
fanatici závodí, další se již soustředí na začátek nové chovné sezóny, která začíná koncem 
listopadu. Je neuvěřitelné, kolik peněz se prosází na těchto podzimních závodech, které jsou jen 
35-90 km dlouhé. Zatímco přes léto si chovatelé často stěžují na vítr, polohu, umístění koše v autě 
a tak podobně, v říjnu si nikdo nestěžuje. Zábavní lidé, tihle holubáři. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V dnešní době mají chovatelé stále více v oblibě voliéry před holubníkem. Užitečné, ale ne 
nezbytné. Další chovatelé, já jsem jeden z nich, mají před holubníkem malou voliéru. Je to 
užitečné, ale není to nutné. Dávno zpátky jsem žádné voliéry neměl a moje výsledky byly 
bezprecedentní. Tyhle voliéry jsou dobré, pokud chcete dát holubům koupel.  

KOUPEL 

Pravidelná koupel v tomto čase je však pro holuby naprostou nutností. Bez pravidelné 
koupele v době peření bráníte perfektnímu růstu a rozvoji nového opeření. Někteří chovatelé 
dávají pravidelně povinnou koupel po závodě. Je fajn, že se tak starají o pohodu svých holubů, ale 
není to důležité. Při povinné koupeli (ne spontánní) holubi nenačepýří peří a voda se tak 
nedostane na kůži.  

V chladném počasí není třeba vodu ohřívat, přidávat nějaké pudry a prášky je taky 
zbytečné. Někdo to agresivně propaguje, ale cíl je jeden. Okrást vás o peníze. Pokud však chcete 
něco udělat, můžete do vody přidat sůl a ocet. Levné a lehké řešení. Někdo dává do vody i trochu 
chloru. Dělají to tak i někteří hodně dobří chovatelé, tak proč by to nemělo fungovat… 

PROLETY 

Co je nejlepší pro holuby v zimě? Pravidelně je pouštět ven k proletu, nebo je nechat 
zavřené v holubníku? Já v říjnu nepouštím. Stejně jsou hodně rozpelichaní a nelétají. A pak? 
V zimě? Velmi dobří chovatelé je mají i 5 měsíců zavřené. Další, stejně dobří chovatelé jim dávají 
volnost proletu. Instinktivně se mi chce říct nechte je létat. Holubi jsou často přirovnáváni 
k sportovcům. A ti si mimo sezónu nedávají 5 měsíců odpočinku. Ale bohužel mi máme jeden 
vážný problém. Dravce. Pro mnoho chovatelů na mnoha místech se tito stali noční můrou. A z toho 
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důvodu já své holuby nepouštím tak často, jak bych si přál a představoval. Když už je vypustím, 
tak jen hladové, abych je svolal ihned po proletu. Chovatelé, kteří zažívají teror ze strany dravce 
moc dobře vědí, o čem mluvím. Je to vážný problém. Pro mnoho chovatelů je to dokonce důvod 
k ukončení chovu! 

KRMENÍ A DOPLŇKY 

Potřebují naši holubi během peření něco navíc? Rozhodně ne. Pelichání je přirozený 
proces. Zdraví holubi přirozeně pelichají vlivem světla a tmy (zkracující se dny). Co může být 
užitečné, je Sedochol, ale mnoho chovatelů se obejde i bez něj. Na trhu je také spousta krmiv 
určených pro období peření. Za mě jsou to kecy…Liší se jen štítky na pytlích. Jsou to samotné 
společnosti, které nám přináší důkazy o tom, že je to blbost. Stačí si porovnat složení jejich směsí 
a uvidíte ty rozdíly… 

POSLEDNÍ SELEKCE 

Říjen je také měsícem, kdy bychom měli provést finální selekci. Chovní holubi: Do 
chovného oddělení nepatří holubi tříletí a starší, kteří ještě nikdy neodchovali dobrého holuba. Bez 
ohledu na původ. „Ano, ale co když poletí vnuci?“, slýcháváme. No tak, kolik chcete krmit a chovat 
holubů, abyste si tohle ověřili? 

Staří závodníci: To, jak striktně se postavit k selekci závodníků záleží na tom, jaké máte 
výsledky. Mistři mají jiná měřítka než průměrní chovatelé. Moje kritérium je minimálně 60 % cen 
v prvních 10 %. Až na výjimky. Dvouletí holubi, kteří neletí by měli uvolnit místo. Vždycky. Ti už se 
nezlepší. Holubaření je o selekci. Pokud si ode mne koupíte 10 holubů a po třech letech budete 
mít stále všech 10, bohužel se nikam neposunete. 

Holoubata: Pro mne je výběr závodníků a chovných holubů velice jednoduchá záležitost. 
Výběr holoubat je taky hračka. Co dělat, když všechna vaše holoubata létala špatně? V mnoha 
případech se nejedná o to, že by všechna holoubata byla špatná, ale jde o jejich špatnou kondici. 
Každý chovatel totiž odchová minimálně nějakého dobrého holuba! Známe také sezóny, kdy máte 
pocit, že jste odchovali ročník plný dobrých holoubat. V tom případě radím dát raději pryč více 
starých holubů a nechat tak prostor pro více mladých. Takže jen pro některé. Rozhodně 
nezvětšujte nebo nestavte nové holubníky. Někdo při selekci vybírá podle modelu, někdo podle 
rodokmenu. Já mám jako kritérium jen a jen výsledky. Vím, že dělám chyby. Někdy totiž slyšíte o 
výborných holubech, kteří jako holoubata létali špatně. Já takové holuby nemám. Protože 
holoubata, která létala špatně na mém holubníku nemohou zůstat. Také mám špatnou zkušenost 
s holoubaty, která nikdy nepřilétla později a s holoubaty, která mají hodně cen, ale nikdy neletěla 
ve špici. Tou špičkou myslím ceny v 1 %. Mám rád a upřednostňuji holoubata, která letí ve špici jak 
po větru, tak i v protivětru. 

LÉKY 

Někteří říkají: „Když holubi pelichají, léky by se neměly dávat“. Kůra proti Salmonele je 
výjimkou. Léky proti této nemoci nemají na pelichání vliv. Zbytek nemocí by se neměl léčit, dokud 
není dokončeno pelichání. Pokud jde o mě, tak jsou to také jenom řeči. Když máte holuby 
nemocné, musíte léčit. A je jedno, jestli zrovna pelichají, nebo ne. Budou vaši holubi pelichat lépe, 
pokud nedostanou léky a budou nemocní? Nechat je nemocné a čekat na ukončení pelichání je 
něco, co byste měli nechat vašim soupeřům… 

 
Ad Schaerlaeckens 
Přeložil Milan Heglas 
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Konec závodníka 

Dopis chovatele 

 

Jmenuji se Bedřich Růžička a jsem chovatelem ze Slivence, OS Lidice. Poštovní holuby už 
chovám padesát let a za tu dobu jsem zažil ledacos. Letošní sezóna byla těžká s velkými ztrátami. 
15. července jsme letěli zemský závod Ostende-Knokke. Nasadil jsem sedm závodníků a dva se 
umístili. Nejlepšího mého závodníka CZ 16-043-7040 jsem však marně čekal. V minulém roce 
z Knokke získal 9. cenu proti 443 holubům, ale letos selhal. 

Až 14. srpna k mé velké radosti ležel tento borec unavený na vletu. Má radost však měla 
krátké trvání. Holubovi zcela chyběla pravá noha s rodovým kroužkem. V tu chvíli mi bylo do pláče. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Co se asi přihodilo?? Opeřený dravec to asi nebyl. Můžu jen spekulovat o nějaké nešťastné 
náhodě, nebo zlých lidech. Takto končí naši úspěšní a milovaní závodníci. Zranění bylo již zcela 
zahojené, čistá amputace s dorůstajícím okolním peřím.  

„7040“ za svůj závodnický život umísti 59 cen a nalétal 17.244 vítězných kilometrů 

Byl to špičkový závodník už od mládí. Už jako dvouletý v roce 2018 vylétal 12 cen a byl 
v tom roce 3. v Olymp. kat. A a 4. v Olymp. kat. H v OS. V roce 2022 byl 3. nejvýkonnější holub OS 
za rok 2022 a 3. ve výkonu za život v OS Středočeské s 52. cenami a 14.946 km. Do svého 
tragického letu umístil letos ještě 7 závodů v OS Lidice a jeho posledním úspěchem byla 4. cena 
v závodě Überherrn 558 km. 
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Zahojená rána po utržené, nebo ustřelené noze 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

S takovým závodníkem se chovatel těžko loučí. 



 

- 36 - 

Blahopřání 

 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Dne 17.6.2023 oslavil 70. narozeniny dlouholetý úspěšný chovatel poštovních holubů, pan  
 

Milan Hanák 
 
z Blatnice pod Sv. Antonínkem. Hlavně zdraví a radost přejí kamarádi z MS CHPH 
Uherský Ostroh. 
 
 
 
 
 
 
 
 
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

26. srpna oslavil své jubilejní 70. narozeniny dlouholetý chovatel a předseda OS Brno, pan 
 

Ing. Karel Vašíček 
 
Do dalších let mu přejeme hlavně pevné zdraví a pevné nervy s holuby i lidmi. 
 
 
Přátelé ze spolku Židenice a OS Brno 
 
 
 
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Dne 12. září 2023 oslavil své 70. narozeniny dlouholetý úspěšný chovatel poštovních 
holubů, pan  

 

Jaromír Sýkora 

 

z Pustiměře. Plné zdraví a hodně štěstí, chovatelských úspěchů a elánu do dalších let mu 
přeje dcera a syn s rodinou. 

 

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
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----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Dne 2. září oslavil 81 let náš dlouholetý předseda MO Třešť pan  
 

Jiří Rešl 
 
Tuto funkci vykonává od založení spolku a to již 50 let.  
Hodně zdraví a úspěchů do dalších let mu přejí kamarádi 
 

 

 

 

 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

 

 

Vzpomínáme 

 

26.9.2023 uplynulo 100 let od narození předního 
brněnského chovatele poštovních holubů, předsedy 
sboru posuzovatelů ČR a člena direktoriátu F.C.I., 
pana 

 

Boleslava Novotného 
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Pozvánka na Zemskou výstavu MSS CHPH 
 

Výstava se koná dne 11.11.2023 (sobota)  

v Kulturním domě v Babicích. 
 

 

 

 

V kolekcí Oblastních spolků budou vystaveni nejúspěšnější holubi MSS, 

dále kolekce mistrů MSS a kolekce vítězů zemských závodů v roce 2023 

 
Program zemské výstavy:  

7.15 hodin až 8.45 hodin  přejímka holubů  

9.00 hodin   zahájení výstavy   

12.00 hodin  vyhodnocení Zemských soutěží a závodů MSS 2023 

13.30 hodin  holandská dražba  

15.30 hodin  ukončení výstavy - výdej holubů  

 

Po celou dobu výstavy je zajištěno bohaté občerstvení 

Prodej chovatelských potřeb zajišťuje firma Fauna Hradil 
 

 
Srdečně zvou pořadatelé z MS Babice a Kněžpole 

Tel: Tomeček Josef, 739 147 130 
GPS: 49°7'13"N, 17°28'35"E 

 
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
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Honorování zveřejněných článků 
 
Částka 150,- Kč za zveřejněnou stranu textu bude autorovi předána formou poukázky na odběr 
holubářských potřeb u vybraného prodejce. Při zaslání objednaného zboží poštou, je poštovné 
také hrazeno z prostředků Svazu. 

 
 

Příspěvky zasílejte na adresu: Ing. J. Novotný, El. Krásnohorské 39, 618 00 Brno 
e-mail: holub.novotny@seznam.cz 

 

Českomoravský svaz chovatelů poštovních holubů, Vančurova 54, 615 00 Brno, IČ 26660041 
časopis je vydáván čtvrtletně, Ev.č.: MK ČR E 15196 

Redakční rada: Milan Heglas, Martin Jurásek, Ing. Jaroslav Novotný 
datum vydání 1.10.2022 

Tisk: GILL s.r.o., Hapalova 42a, 621 00 Brno 
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Zveřejněno také na oficiální www stránce ČMS CHPH www.postovniholub.cz 
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